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De i artiklerne fremførte syns
punkter er forfatternes og de
les ikke nødvendigvis af 
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artikler og indlæg.
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Forsiden
Kampagnematerialet til 
dette års udgave af byernes 
motionsløb. Danmark-Sta- 
fetten. er nu udsendt. I 1991 
deltager otte byer i arrange
mentet. Arrangørerne håber 
at kunne samle over 5000 
deltagere.
Foto. Jørgen Juhl.

Alt udsolgt til
vi n ter la nasstævner ne
Dansk Firmaidrætsforbunds flagskib, idrætsafdelingens vinterlandss
tævner, kan melde om alt udsolgt, og marts måned bliver en hektisk 
måned for idrætsafdelingen landet over.
Ikke mindst de nye idrætsgrene kan berette om forrygende fremgang. 
I Køge må bowlingsektionen således starte med turneringen fredag, 
og i Esbjerg kan dartsektionen notere sig en fremgang på 15%. 
Riffelskytternes landsstævne i Holstebro topper med næsten 800 del
tagere, en fremgang på 40 % i forhold til sidste år.
På Dansk Idræts-Forbunds årsmøde modtog Marianne Mortensen 
DIFs Kvindeidrætspris. Marianne Mortensen repræsenterer bil
lardsporten, og med dette valg blev det understreget, at kvinderne 
langt om længe er ved at komme med i de traditionelt mandsdomine
rede idrætter.
Denne udvikling ligger helt på linie med, hvad der sker i disse år in
denfor firmaidrætten. Til landsstævnet i billard i København er der 
således tilmeldt 18 kvinder til den individuelle turnering.
Blandt de traditonelle idrætsgrene har fodbold altid stået stærkt i 
firmaidrætten. På landsstævneplan har både dame- og herrefodbold 
været på programmet i mange år, men for første gang afprøves nu 
blandede hold til landsstævnet. Fodboldsektionen melder om 8 delta
gende hold til stævnet i Ringkøbing, så mon ikke mix-fodbolden er 
kommet for at blive?
Landsstævnernes popularitet understreger idrætsafdelingens position 
som firmaidrættens fundament, og netop derfor skal vi satse på at ud
vikle aktiviteterne til landsstævnerne, så hele familien kan være med.

John Thrane.

2



Firmaidræt

En sejr for 
foreningslivet

Af John Thrane 
Redaktør

Med en frikendelse i Østre Landsret blev der 
sat et punktum i en principiel sag af stor 
betydning for dansk foreningsliv. Landsretten 
fastslog, at der skal foreligge en stillingsfuldmagt 
samt en skriftlig bekræftelse, før end en forening 
juridisk kan drages til ansvar i 
nenhold til aftaleloven.

Østre Landsret frikendte i 
slutningen af januar måned 
I.F. Fladså i den principielle 
sag om betaling for et aflyst 
træningsophold i Vejen Id
rætscenter.

Formanden for I.F. Flad
så, forbundskonsulent Jør
gen Rasmussen, var i civil
retten i Næstved i august 
måned 1990 blevet dømt til 
at betale for opholdet, samt 
at dække sagsomkostnin
gerne, et beløb på i alt ca. 
9.200 kr.

Unqdomstræner bestilte 
træningsophold

Sagen tog sit udgangs
punkt i påsken 1988, hvor en 
ungdomstræner i I.F. Fladsås 
navn bestilte et træningsop
hold på Vejen Idrætscenter i 
Jylland, uden at hovedafde
lingen var blevet underret
tet.

Træneren virkede kun i 
foreningen nogle få måneder 
i en interessegruppe under 
fritidsloven, og han havde 
udelukkende til opgave at 
træne fodboldspillere i ung
domsafdelingen.

Opholdet blev aldrig til 
noget, men Vejen Idrætscen
ter fastholdt, at centret 
havde lidt tab, på grund af 
den sene afbestilling.

Ungdomstræneren lovede 
derfor Vejen Idrætscenter at 
sende en check på 4.400 kro

ner som aftalt for forplejning 
under opholdet.

Checken blev aldrig af
sendt, bl.a. fordi ungdoms
træneren i mellemtiden flyt
tede til Sverige, hvor han har 
opholdt sig siden.

Overfor Vejen Idrætscen
ter fastholdt I.F. Fladså, at 
det ikke er godtgjort, at 
træneren havde en fuldmagt 
til at bestille et træningsop
hold, endsige at det skete i 
foreningens navn.

Det har således aldrig 
været praksis i I.F. Fladså, at 
trænere har bestilt trænings
ophold uden at informere 
formanden for udvalget.

Alligevel stadfæstede by
retten, at foreningen skulle 
betale 9.200 kr.

I domsafsigelsen fra au
gust 1990 hedder det blandt 
andet:

“Det lægges til grund, at 
NN i daglig tale har været 
kaldt træner og har optrådt 
som sådan overfor omverde
nen. NN findes herefter at 
kunne forpligte sagsøgte 
(d.v.s. I.F. Fladså, red) efter 
reglerne i aftalelovens § 10, 
stk. 2'\

Advokat bistand
Efter byrettens dom i au

gust 1990, tog Jørgen Ras
mussen kontakt til DDGU's 
advokat Poul Gudberg. På 
grund af sagens principielle 
karakter, indbragte Poul 
Gudberg sagen for Østre 
Landsret.

I en kommentar til dom
men siger Jørgen Rasmussen 
bl.a., at I.F. Fladså blev fri
kendt fordi de tre dommere 
ikke fandt bevis for, at den 
pågældende træner havde en 
stillingsfuldmagt.

Men det talte også med, 
at Vejen Idrætscenter ikke 
havde sikret sig en skriftlig 
bekræftelse på det bestilte 
træningsophold.

- Jeg er meget lettet over

sagens udfald, siger Jørgen 
Rasmussen til Firmaidræt. 
Ingen forening i Danmark 
kunne havde levet med, at 
en hr. hvem-som-helst kan 
bestille et træningsophold i 
en forenings navn, så fore
ningen siden hen bliver stil
let overfor økonomiske 
krav, hvis arrangementet må 
aflyses. Jeg betragter lands
rettens dom som en sejr for 
foreningslivet i Danmark.

Hjælp fra
hovedorganisationen

- Sagen har også lært os, 
at man allerede fra starten 
skulle have haft en advokat 
til at køre sagen. Så var den 
nok ikke kommet så langt 
som til Østre Landsret, 
fortsætter Jørgen Rasmus
sen.

- Lad dette være en opfor
dring til andre foreninger, 
hvis man skulle komme i en 
lignende situation. Jeg vil 
også opfordre andre forenin
ger, hvis situationen skulle 
opstå, at kontakte sin hoved
organisation med det 
samme. De er altid klar med 
råd og vejledning.
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Focus pä 
idrætsforskning

Af John Thrane 
Redaktør

En arbejdsgruppe under Idrættens Fællesråd 
havde aen 12. januar indbudt organisations
folk og forskere i Danmark til en konference 
om idrætsforskning, hvor et af hovedtemaerne 
var forholdet mellem idrætten og forskningen. 
På dagsordenen var en informationsdel, en 
statusdel og en visionsdel.

En af indlederne var den 
internationalt anerkendte 
forsker Bengt Saltin, i en 
lang årrække ansat på DHL, 
og nu rektor ved Fysiolo
giska Institutionen, Stock
holm. Bengt Saltin havde 
fået den utaknemlige op
gave på en halv time at for
klare hvad forskning er.

Idrætten og forskningen
- Forskning er ny kund

skab og et førsøg på at for
stå tingenes sammenhæng 
sagde Bengt Saltin.

- I idrættens verden sam
ler trænere og aktive en 
masse erfaringer sammen, 
og det er forskernes opgave 
at systematisere disse erfa
ringer til ny knudskab, fort
satte Bengt Saltin, og pe
gede hermed på den fond af 
viden der ligger hos de ak
tive og trænerne i idrætten.

- I Danmark er der en 
god tradition for idræts
forskning, fortsatte Bengt 
Saltin, ikke mindst indenfor 
det naturvidenskabelige om
råde, hvor August Krogh In-

Ivar Berg-Sørensen: 
Idrætten får 1 O-fold 
igen i forhold til de 

økonomiske bidraq. 
den yder forskningen. 

Foto. John Thrane.

stituttet i en årrække har 
været førende.

Forskning er også en ser
vice til idrætten, og Bengt 
Saltins klare besked var, at 
det er idrættens ansvar at 
påvise, at der eksisterer et 
behov for forskning. Idræt
ten må således gerne stille 
nogle krav til forskningen.

I Danmark er der 8-10 
forskermiljøer der beskæfti
ger sig med idrætsforskning i 
Danmark. Mest kendt er 
DHL i København, Institut 
for Idræt, Odense Universi

tet, Danmarks Lærerhøj
skole og Idrætsforsk, i Ger
lev.

- Disse forskningsinstituti
oner skal man værne om, for 
det tager tid at opbygge et 
forskningsmiljø, sagde Bengt 
Saltin, og fortsatte:

- I dag er der en begyn
dende humanistisk-sam- 
fundsvidenskabelig idræts
forskning i Danmark, og den 
skal fremmes ved tværviden
skabeligt samarbejde de små 
miljøer imellem.

Fra centralt hold
En anden indleder var un

dervisningsdirektør Knud 
Larsen fra undervisningsmi
nisteriet, og han fremlagde 
de planer og visioner man 
fra centralt hold har med 
forskningen.

- Der er en tendens til fal
dende tildelinger, og derfor 
må man i de kommende år 
se nærmere på ressourcefor
delingen til forskningen, 
sagde Knud Larsen.

- Fra centralt hold vil vi 
satse på at få igangsat en 
egentlig forskeruddannelse 
og målrettede bevillingerne 
noget mere. Vi ønsker en 
form for stabilitet, sagde 
Knud Larsen, der gerne så et 
Center for Idrætsforskning i 
København etableret i mere 
faste rammer.

- 1 fremtiden vil vi også se 
en sammenblanding af of
fentlig og privat kapital, der 
finansierer forskning og for
skeruddannelse. Der vil 
blive slået hul i muren mel
lem offentlig og privat kapi
tal, sluttede Knud Larsen.

Idrætsforskningen i 
Danmark

Ivar Berg-Sørensen, for
mand for Idrættens Forsk
ningsråd og rektor ved Dan

marks Højskole for Legems
øvelser, gjorde status for 
årene efter det sidste fælles
møde i november 1984 mel
lem idrætten og forskningen. 
På dette møde fremkom re
præsentanter for elite-, 
bredde-, skole- og kvindeid
ræt med en lang række øn
sker og krav til idrætsforsk
ningen.

Nu fem år efter kunne 
Ivar Berg-Sørensen konsta
tere, at de mange forvent
ninger til forskningen fra id
rættens side ikke havde ført 
til væsentligt øgede økono
miske bevillinger til Idræt
tens Forskningsråd, og han 
revsede idrættens organisati
oner for ikke at støtte id
rætsforskningen med til
strækkelige store beløb.

Ivar Berg-Sørensen op
gjorde de samlede indtægter 
for Idrættens Forskningsråd 
i tiden fra 1985-1990 til knap 
4 millioner kroner. Heraf 
kommer der kun 1.5 millio
ner kroner direkte fra idræt
tens organisationer.

Modsat har Idrættens 
Forskningsråd i samme peri
ode behandlet ansøgninger 
for et beløb på 16.2 millioner 
kroner. Med andre ord har 
Idrættens Forskningsråd kun 
kunnet imødekomme 20% af 
alle ansøgninger over en fe
mårig periode!

Idrætsforskningen på 
Lotto-loven

På den baggrund, og 
måske med god grund, tillod 
Ivar Berg-Sørensen sig at 
sætte spørgsmålstegn ved, 
hvorvidt idrætten i det hele 
tage havde lov til at stille 
krav til forskningen.

- Hvis idrætten havde 
ment det rigtig alvorligt med 
at støtte og opprioritere en 
idrætsforskning, som ikke
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Idrætten må være sit 
ansvar bevidst, og selv 
formulerer de krav den 
vil stille til forskningen.

Foto. Niels Nyholm.

kan dækkes ind af Team 
Danmark, burde man ved 
Lotto-lovens vedtagelse 
havde peget på, at en vis 
procentdel af overskuddet 
fra Lotto tilfaldt idrætsforsk
ningen, sagde Ivar Berg- 
Sørensen.

I samme åndedrag måtte 
Ivar Berg-Sørensen dog kon
statere, at den samlede id
rætsforskning siden 1984 
har fået forbedret vilkårene 
væsentligt.

Team Danmark tager sig 
nu af en betydelig del af 
forskningen, ligesom der er 
ansat betydeligt flere perso
ner blandt andet ved Idræts
forsk. i Gerlev og Institut for 
Idræt på Odense Universi
tet.

Opgørelser har således 
vist, at de samlede bevillin
ger til idrætsforskning her
hjemme ligger i størelsesor- 
denen ca. 25 millioner kro
ner årligt.

En relevant forskning
Visionsdelen formede sig 

som gruppearbejde omkring 
følgende temaer: Anven

delse af forskningen i idræt
ten, Forskerrekruttering, 
Bredden i forskningen, For
midling af forskningen samt 
Forskningens økonomiske 
vilkår.

Et af de mere interessante 
spørgsmål var her, hvorvidt 
idrætten er i stand til at for
mulere et fælles krav til id
rætsforskningen.

- De folkelige organisatio
ner har ingen tradition for 
forskning, og hvem skal af
gøre om der er tale om 
målrettet relevant forskning, 
sagde Kai Nissen fra 
DDGU.

Dagen sluttede med en 
plenumdebat, hvor nogle af 
de spørgsmål der var blevet 
berørt i grupperne blev sat 
til debat.

Flere forskere gav her ud
tryk for bekymring over en 
centralisering af forskningen 
ved oprettelse af et Center 
for Idrætsforskning, belig
gende i København.

Ivar Berg-Sørensen fra 
forskningsrådet afviste dog, 
at oprettelsen vil indebære 
nedlæggelsen af andre insti

tutioner, men at det er et 
spørgsmål om at udnytte 
ressourcerne bedre.

Den økonomiske vilje
Debatten blev afsluttet 

med, at organisationsfor- 
mændene var på banen. For
mand for Idrættens Fælles
råd, Tage Carlsen sagde, at 
idrættens organisationer 
hidtil havde været på glatis, 
når talen faldt på forskning. 
Men konferencen og den ar
bejdsgruppe der har stået 
bag den, har givet et godt og 
positivt input.

Tre-fjerdedele a f 
Idrættens Fællesråd 
til konferencen.
Jørgen Petersen, DDSG&I, 
Leif Mikkelsen, DDGU og 
Taqe Carlsen. DFIF.
Foto. John Thrane.

- Vi vil være positive 
overfor forslag fra Idrættens 
Forskningsråd, .og vi vil 
gerne investere til fordel for 
forskningen, sagde Tage 
Carlsen.

Både Jørgen Petersen, 
DDSG&I oĝ  Leif Mikkel
sen, DDGU udtrykte dog 
forbehold overfor Team 
Danmarks målsætning med 
forskningen, set i forhold til 
tre folkelige organisationer. 
Leif Mikkelsen fastholdt så
ledes, at der skal tages en di
skussion omkring forsknin
gen.

- Vi er midt i en afkla
ringsfase, sagde Leif Mikkel
sen, og i DDGU må vi kon
statere at tingene skal ad
skilles og afklares. Team 
Danmark har én målsætning 
med forskningen, de folke
lige organisationer har en 
anden. Det må være af
gørende for den økonomiske 
vilje, hvorvidt der er sam
menhæng mellem de to ting, 
sluttede Leif Mikkelsen.
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Masser af grøde 
i firmaidrsetten i 
Esbjerg

Af Søren Al kærsig 
Jyske Vestkysten

Der var en svær fødsel, da firmaidrætten startede i Esbjerg for 40 år 
siden. Men startet blev den, og årene har vist, at mænaene bag 
den havde ret, da de fandt benovet for en firmaidrætsorganisation 
aktuelt.
Jubilæet blev fejret ved en reception lørdag den 26. januar 1991. 
Det blev en festlig dag, hvor mange af den store sammenslutnings 
venner mødte op for at hilse på.

Begyndelsen blev gjort på 
AP’s vinstue i Torvegade, 
hvor en håndfuld firmaid
rætsfolk samledes og blev 
enige om at starte organisati
onen, der nu 40 år efter tæl
ler 3000 medlemmer, fordelt 
på ca. 300 firmaklubber.

Ved starten den 24. januar 
1951 fik organisationen nav
net “Fagturneringen af 
1951”, et navn der syv år se
nere blev ændret til “Esbjerg 
Firma Idræt”. Få år senere 
lagde man sig fast på navnet 
“Esbjerg Firmaidræt”.

Initiativtageren i 1951 var 
maskinarbejder Hans Boller
slev. Ib Karlson (Telefonen), 
blev den første formand, og

den øvrige bestyrelse bestod 
af Hans Bollerslev (Remi
sen), H. Nielsen (Fisker Ni
elsen) og Olai Markussen 
(SIKE). Der var 10 klubber 
med fra starten, men alle
rede året efter var tallet øget 
til 15.

Tæt på opløsning
Allerede i 1956 indtrådte 

en krise. Der blev således 
indkaldt til generalforsam
ling med det ene punkt på 
dagsordenen: Opløsning af 
Esbjerg Firma Idræt.

Det kom dog til at gå an
derledes. En gruppe af ihær
dige firmaidrætsfolk fik 
“skuden rettet op" på ny, og

siden er det kun gået 
fremad. Mens man i perio
den fra 1951-1956 havde tre 
formænd, har der siden 1956 
kun været to!!

Karl Randrup var for
mand fra 1956 til 1979, og si
den 1979 har formanden 
heddet Jens Lykke.

1958 var året hvor Esbjerg 
Firmaidræt blev optaget i 
Dansk Firmaidrætsforbund, 
og kunne samtidig markere 
optagelsen ved at vinde 
landsmesterskabet i fodbold.

Først med firmaidrætshal
I løbet af 1960’erne vok

sede medlemstallet nærmest 
eksplosivt, i 1961 med 30 
medlemsklubber, til 1969 
med 142 klubber tilmeldt.

Esbjerg Firmaidræt blev 
på mange måder foregangs
mænd for firmaidrætten i 
Danmark, da de indviede 
landets første firmaidrætshal

Esbjerg Firma Idræts 
bestyrelse i jubilæumsåret. 
Fra venstre H.R Malmos 
Jack Madsen, 
formand Jens Lykke, 
Jørgen Sørensen 
ocjbent S. Jensen.
Pa billedet mangler 
Viggo Hedelund.
Foto. Frode Hansen.

den 28. oktober 1967. Indvi
elsen er naturligvis en af de 
helt store mærkedage i orga
nisationens historie, og suc
cesen blev fuldt op med hal 
nummer to, der blev taget i 
brug i oktober 1980.

I 1968 fik organisationen 
sit eget blad “Firmaidræt
ten”, som siden har været et 
vigtigt bindeled mellem 
medlemmerne og organisati
onen.

Esbjerg Firmaidræts ind
sats på motionssiden star
tede i 1972 med stiftelsen af 
Marchforeningen “Fræs
erne”, og kigger man på ak- 
tivitesudbudet i dag, vil man 
se stor alsidighed.

I 1951 var fodbold den 
dominerende idrætsgren, 
men nu omfatter aktivite
terne udover fodbold tillige 
håndbold, badminton, bord
tennis, skydning, kegler, 
dart, billard og svømning. 
De tre sidstnævnte samlet i 
motionsudvalget, hvor man 
også har haft gymnastik på 
programmet.

Karl Randrups indsats
Esbjerg Firmaidræt har 

gennem årene formået at 
markere sig stærkt både or
ganisatorisk og sportsligt. 
Der har altid stået respekt 
omkring det arbejde firmaid
rætsfolkene har gjort i Es
bjerg, bl.a. understreget af 
Karl Randrups valg til for
mand for Dansk Firmaid
rætsforbund i 1972.

Esbjerg Firmaidræt ledes i 
dag af en bestyrelse der be
står af formand Jens Lykke, 
Bent S. Jensen, (sekretær), 
Hans Peter Malmos, Viggo 
Hedelund, Jack Madsen og 
Jørgen Sørensen.
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Af John Thrane 
Redaktør Sidste udkald til 

EURO-Festival i Norrköping
På grund af mange henvendelser efter fristens udløb, har arrangørerne i
Norrköping besluttet at forlænge tilmeldingsfristen fra den 1. februar 
1991 til den 15. marts 1991.
For yderligere at stimulere interessen forhøjer DFIF tilskuddet pr. deltager 
fra 500 kr. til 750 kr.

Ved tilmeldingsfristens 
udløb den 1. februar 1991, 
var der “kun” tilmeldt ca. 
100 danske firmaidrætsfolk 
til festivalen.

Et tal der ligger væsentligt 
under det forventede antal 
på ca. 300 danske deltagere.

Det er naturligvis svært at 
sige hvorfor der ikke har 
meldt sig flere, men der har 
været røster fremme om, at 
priserne fra de svenske ar
rangører har været vel høje.

Tilskuddet forhøjes
Som en konsekvens af 

den lave tilmelding fra Dan
mark, og for yderligere at 
stimulere interessen, har 
DFIF besluttet at forhøje til
skuddet fra 500 kroner til 
750 kroner pr. deltager.

Tilskuddet udbetales efter 
at forbundet har modtaget 
“Tilskudsskema Euro-1991”. 
Til dem der allerede har til
meldt sig vil forhøjelsen au
tomatisk blive indregnet.

2000 tilmeldinger fra 
hele Europa

Festivalarrangørerne har 
netop opgjort deltagerantal
let til ca. 2000, hvilket kun er 
ca. halvdelen af det forven
tede antal. Derfor har arran
gørerne forlænget fristen for 
tilmelding til den 15. marts 
1991.

- Vi har registreret en me
get stor interesse for festiva-

Unihoc er den helt store nyhed i festivolsommenhæng i 
Norrköping. I Danmark forsøger Aalborg Firma Sport at 

introducere spillet.

len siger Pelle Westling, men 
folk har været tilbageholdne 
med at tilmelde sig, blandt 
andet på grund af situatio
nen i Baltikum, men også på 
grund af krigen i Golfen.

- Vi har dog fået mange 
henvendelser efter at fristen 
var overskredet, så derfor 
har vi valgt at forlænge fri
sten til den 15. marts 1991. 
Derefter er det også slut, af 
hensyn til planlægningen af 
indkvartering og konkurren
cer m.v., siger Pelle West
ling.

- Vi har registreret 600 fra 
Norge, fra Sverige er vi små 
400 og fra Tyskland er der 
tilmeldt ca. 300, siger Pelle 
Westling, og han kan også 
berette om et tilsagn på 200 
deltagere fra Israel, men de 
har af gode grunde ikke 
kunne bekræfte tilmeldin
gerne endnu.

Ny sportsqren i 
festivalsammenhæng

I Norrköping introduceres 
en ny sportsgren, innebandy, 
bedre kendt i Danmark som 
unihoc. I Sverige er spillet 
meget udbredt, men næsten 
ukendt udenfor Sverige. 
Herhjemme gøres der forsøg 
med at få gang i det hurtige 
og konditionskrævende spil i 
blandt andet Aalborg Firma 
Sport, hvor man har haft 
spillet på forsøgsbasis i et 
halvt år.
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Idræt og socialt 
arbejde i samspil

Aktivitetskonsulent Alice Rasmussen anmelder her rapporten Idræt og 
socialt arbejde i samspil, og knytter sine kommentarer til projekternes 
resultater.
Rapporten er skrevet af Lars Alrø fra Gerlev Idrætshøjskole, og han har 
i de 2-3 år projekterne har kørt, gennem besøg og samtaler løbende 
evalueret de lokale aktiviteter. Idræt og socialt arbejde i samspil sætter 
det foreløbige punktum for forsøgserfaringerne.

Af Alice Rasmussen 
Aktivitetskonsulent

Når man vil inspirere an
dre ved at fortælle om sine 
erfaringer, er det både vig
tigt og afgørende, at man har 
det fornødne mod til også at 
fortælle om de problemer 
man er stødt på og de bom
merter man har begået un
der vejs.

Erfaring som inspiration
I de fleste projektevalue

ringer vi har set de sidste år, 
er projektmagernes egne er
faringer, formidlet til brug 
ved fornyede ansøgninger, 
og derfor tegnet i et næsten

udelukkende positivt skær. 
Bommerterne, de “forkerte 
beslutninger" glemmes og 
kommer ofte til at betyde, at 
andre nye igangsættere gen
tager fejl.

Det skal ikke forstås 
sådan, at jeg ikke synes, at 
de gode erfaringer at værd at 
høre om, men der skal være 
en balance, som dels gør 
projekterne troværdige, dels 
ikke skræmmer nye projekt
magere fra at turde starte. 
Alle solstrålehistorierne kan 
nemt have den modsatte 
virkning af inspiration, nem

lig at man bliver så benovet 
over andres dygtighed, at 
man ikke selv tør gå igang. 
Specielt derfor hilser jeg 
denne bog velkommen.

Socialt/kulturelt 
arbejde i samspil

Man hører ofte, at den 
bedste socialpolitik er en 
god kulturpolitik.

Min helt personlige hold
ning til dette er, at det for
holder sig lige modsat, nem
lig at den bedste kulturpoli
tik er en god socialpolitik. 
Ingen tror vel længere på, at 
de mest pragtfulde værker 
fremstilles af den sultne 
kunstner på det usle loft
kammer. Der skal overskud 
til at udfolde sig kreativt, og 
overskud til, hvis man skal 
have lyst til at lege.

Man kunne også udtrykke 
det sådan, at den bedste so
cialpolitik er en aktiv social
politik, altså ikke blot pas
sive serviceydelser, men ak
tiv medindragelse af alle de 
ressourcer samfundet som 
helhed og det enkelte men
neske rummer. Herunder 
også de kulturelle værdier og 
udfoldelsesmuligheder vi er
faringsmæssigt ved opstår, 
når mennesker mødes og 
handler i fællesskab.

Netop i forhold til grup
pen af børn og unge, vil et 
bredere kendskab til lokal
områdets kulturelle ressour
cer, herunder idrætsforenin

gernes tilbud, være med til at 
imødegå de isoleringsproble
mer, som ofte er en følge af 
økonomisk og social nød.

Derfor er et samarbejde 
mellem den sociale og kultu
relle sektor ikke bare vigtig, 
men absolut nødvendig. Det 
er projekternes erfaring, at 
succes i dette samspil er af
hængig af, at man for det 
første har sat sig grundigt 
ind i hinandens målsætning 
for projektarbejdet. Det er 
ikke helt så enkelt, som det 
måske kunne lyde, og alt for 
ofte tages det fejlagtigt som 
en selvfølge, at der ligger 
overensstemmende motiver 
bag.

For det andet opnås det 
stærkeste og mest inspire
rende samspil gennem gensi
dig respekt, og dermed opti
mal udnyttelse af den styrke, 
der ligger i institutionernes 
og foreningernes forskellig
hed. Formålet er ikke en 
sammensmeltning.

Formålet
Som udgangspunkt for 

projekterne, satte man sig 
for at få svar på følgende 
spørgsmål:

1. Kan der udvikles et 
samarbejde mellem sociale 
institutioner eller forvaltnin
ger og den organiserede for
eningsidræt?

2. Kan dette samarbejde 
føre til, at der forebygges so
ciale problemer blandt børn.
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unge og familier i de invol
verede områder?

For at få nuancerede svar
muligheder, valgte man be
vidst at skabe seks projekter, 
som adskilte sig fra hinan
den på afgørende punkter:

* geografisk
* med hensyn til form og 

indhold
* målgrupperns alder og 

sammensætning, (fra 
små-børn over skole 
børn og unge til fami 
lier)

* institutions- og fore 
ningstyper.

Fælles for projekterne var 
følgende:

- Ens karakteristik af lo
kalområderne (forenings- og 
aktivitetssvage boligområ
der)

- Ens beskrivelse af mål
grupper (foreningsløse).

De seks projekter er hver 
for sig meget grundigt gen
nemgået i rapporten.

Resultaterne
Vedr. punkt 1:
Man fristes til at sige. 

Selvfølgelig kan der da det. I 
praksis har det dog vist sig at 
det er svært, endog meget 
svært. Men ikke umuligt. Og 
positive erfaringer er der 
også nogen af. Tager man 
begge parter under ét, har 
man gennem indsigt i hinan
dens arbejdsområder fået 
nedbrudt en lang række fast
låste myter. Myter om f.eks. 
foreningernes konkurrence
fiksering og institutionernes 
isolerede og overbehand
lende verden.

Specielt for foreningslivet 
har det betydet:

- at disse på en positiv 
måde er blevet mere synlige 
i lokalsamfundet

- at der er kommet flere 
medlemmer i foreningerne

- at projektmagerne per
sonligt har fået mange posi
tive og lærerige oplevelser.

Dette skal ses i modsæt
ning til, at projekterfarin
gerne ikke ses at have haft 
indflydelse på den del af id
rætsforeningen, der ikke di
rekte har været impliceret .

For institutionerne og for
valtningen har det betydet 
en større orientering mod 
fritidslivet, og på den måde 
opnået en større forståelse 
for de kræfter, der ligger 
udenfor “socialsektoren.”

Vedr. punkt 2:
At dokumentere en fore

byggende effekt er i sagens 
natur næsten umuligt. 
Mange forskellige faktorer 
kan spille ind. Tal og stati
stikker dur ikke til at måle 
øget selvtillid. Bogen har da 
også svære problemer med 
at skyde sig ind på dette 
spørgsmål. Det konkluderes, 
at det ikke er lykkedes at 
udvikle nye forebyggende 
strategier. Men i erindring, 
at de fleste projekter havde 
valgt lokalområder med en 
forholdvis høj social belast
ning, hvor hensynet til de 
svageste havde en høj place
ring i målsætningerne, har 
projekterfaringerne udkry- 
stalliseret sig i følgende nøg
lebegreber, som betingelse 
for at opnå kontakt og fast
holde disse grupper.

Tryg hed i 
inaslusningsfasen

Der er lang vej fra blot at 
få udleveret et idrætspas 
med fri adgang til alle id
rætsgrene, og til at der gøres 
et stort forarbejde omkring 
det enkelte barn, forældre, 
fremskaffelse af udstyr, tras- 
nsportmuligheder o.s.v.

Identifikation
Der er stor forskel på en 

instruktør eller en leder der 
er ansat og mere eller min
dre ufrivilligt er “gået med”, 
og på et menneske, der selv

brænder for den valgte id
rætsgren og aktivitet, således 
at engagementet og begejst
ringen kan forplante sig til 
det enkelte barn.

Gruppesammenhæng
Der er afgørende forskel 

på at komme alene til et 
fremmed fællesskab, og så at 
møde op i følge med en 
gruppe man kender fra hver
dagen i institutionen.

Når det bliver hverdag 
igen

Projekter er givende og 
lærerige, men også kende
tegnet ved, at være “løsre
vet” økonomisk og ressour
cemæssigt forkælet. Men der 
kommer jo altid en hverdag 
efter en søndag - og hvad så?

5 af de 6 forsøgsprojekter 
har fundet udvej for at 
fortsætte, enten i lettere 
ændret og endog i udvidet 
form. Det er flot specielt i en 
tid, hvor nedskæringer står 
øverst på forvaltningernes 
dagsorden, og hvor fore
ningslivet mange steder 
træde vande.

Arbejdet med at afsøge 
og afprøve n.ye muligheder i 
det sociale arbejde er kun 
lige begyndt. Foreningslivets 
opmærksomhed overfor so
cialpolitiske dimensioner, er 
først ved at vågne. Det bli
ver spændende at se fortsæt
telsen, som bærer alle mulig
heder i sig.

Lars Alrø Olesen: Idræt 
og socialt arbejde i samspil.

Udgivet af Socialstyrel
sen, oktober 1990. 129 sider. 
Pris 125 kroner.

Kan bestilles hos SIKON, 
Socialstyrelsens informati
ons- og konsulentvirksom
hed. Tlf: 31 29 91 22
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Instruktør- og lederkurser
TALERTEKNIK
Kurset henvender sig til såvel nye som rutinerede ledere. Kursets 
formål er. at gøre deltagerne mere bevidste om deres måde at 
kommunikere på, og give dem redskaber til, hvordan en tale 
fremlægges levende, klart og engagerende.
På kurset anvendes der video og talerstol, og via rollespil arbejdes 
der med følgende emner:
- Talens opbygning og virkemidler.
- Manuskript.
- Talertekniske regler.
- Kropssprog.
- Hjælpemidler.
Tid og sted: 5. - 7. april 1991 i Middelfart.
Kursuspris: kr. 600.
Tilmelding: senest den 5. marts 1991.

JLJRA/DIRIGENT
Kurset henvender sig til forbundets medlemmer i kredse og sam
menslutninger, der er interesseret i at kende en dirigents retnings
linier og beføjelser samt at få indblik i den nødvendige viden om 
foreningsjura, med hensyn til afvikling af møder/forsamlinger og 
en forenings ledelse således, at forskellige faldgrupper kan und
gås. Via forskellige situationsspil arbejdes der teoretisk og prak
tisk med:
- Foreningsdannelse.
- Foreningens vedtægter.
- Medlemmers rettigheder og forpligtelser.
- Generalforsamling/repræsentantskabsmøde.
- En forenings ledelse og ansvar.
- Bestyrelsens opgaver, hæftelse og tegningsret.
- Regnskab og revision.
- Valg og afstemningsmetoder.
- Ekslusion af medlemmer.
- Dirigentens pligter og funktioner.
Tid og sted: 12.-14. april 1991 i Middelfart.
Kursuspris: kr. 600.
Tilmelding :senest den 12. marts 1991.

MARKEDSFØRING
Kurset henvender sig primært til formænd og personer, der er ud
peget til at varetage markedføringen i kredse og sammenslutnin
ger.
Vi opfordrer til at sende mindst to personer pr. sammenslutning/ 
kreds, da flere af gruppeopgaverne bygger på egen foreningen. 
Målsætningen for kurset: At få skabt forståelse for vigtigheden af 
og muligheden for, at “sælge” sig selv sig selv (foreningen).
På kurset arbejdes der med følgende emner:
- Intern markedsføring
information, planlægning, involvering, lederens special opgave, 
synlig ledelse, det sociale, PR-lederens forpligtigelser og beføjel
ser sam samarbejdet med bestyrelsen.
- Ekstern markedsføring
medierne, lokal videoreklame, markedsføringsmidler, udstillin- 
ger/messer, “anderledes" arrangementer og salg af reklameplads 
samt egen sammenslutnings markedsføring.
Tid og sted: 31. maj - 02 juni 1991 i Nyborg.
Kursuspris: kroner 600 
Tilmelding: senest den 30. april 1991

Kursusprisen: omfatter undervisning, materialer, ophold og forplejning, dog ikke drikkevarer. 
Tilmelding: skal ske på tilmeldingskort, som underskrives af kreds-/sammenslutning, og som til
sendes forbundskontoret snarest muligt.
Yderligere information: fås ved henvendelse til forbundskontoret til uddannelseskonsulent Jane 
Have Andersen på telefon 65 31 65 60.

SKYDNING III
Kurset er afsluttende del af instruktøruddannelsen. Der arbejdes 
teoretisk og praktisk med skydestillinger og makkermetoder i rif
felskydning (50 m), udendørskydning/baneskydning/banekom- 
mandør, instruktionsmetodik og instruktionsøvelser samt under
visningsteknik.
Tid og sted: 31. maj - 02. juni 1991 i Middelfart,
Kursuspris: kroner 600.
Tilmelding: sennest den 30. april 1991.

PISTOL II
Kurset er anden del af instuktøruddannelsen. Der undervises teo
retisk og praktisk i skydeteknik, makkermetode og instruktions
metodik samt instruktionsøvelser.
Tid og sted: 5. - 7. april 1991 i Bjerringbro.
Kursuspris: kr. 600.
Tilmelding: senest den 5. marts 1991.

BILLARD I
Kurset er første del af instruktøruddannelsen, og der arbejdes teo
retisk og praktisk med:
- Billardsportens grundelementer.
- Stødteknik.
- Kegleopbygningssystem.
- Regler.
Tid og sted: 12. -14. april 1991 i Middelfart.
Kursuspris: kr. 600
Tilmelding: senest den 12. marts 1991.

BILLARD III
Kurset er sidste del af instruktøruddannelsen. Der arbejdes teore
tisk og praktisk med stødteknik og billardsystemet samt stævne og 
turneringstilrettelæggelse, undervisningsmetodik og instrukti
onsøvelser samt lektionsplanlægning.
Tid og sted: 3. - 5. maj 1991 i Middelfart.
Kursuspris: kr. 600
Tilmelding: senest den. 3. april 1991.

BOWLING II
Kurset er anden del af instruktøruddannelsen. Der arbejdes teore
tisk og praktisk såvel individuelt som i grupper med følgende em
ner:
- Repetion af kursus I.
- Korrektion af afvigelser.
- Flytte- og kompenseringssysstemer.
- Instruktionsmetodik og øvelser.
- Fejl- og retteteknik.
- Forskellige spil og systemer.
Tid og sted: 15. -17. marts 1991 i Odense.
Kursuspris: kr. 600.
Tilmelding: senest den 15. februar 1991.
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De strømmer til!
Instuldørkursus i billard 1990

Da vi i januar måned 1990 
tilmeldte os instruktørkursus 
i billard, var det naturligvis 
med stor forventning til 
hvad kurset kunne byde os.

Da vi senere erfarede, at 
de to som skulle være in
struktører på kurset, Bent 
Jensen, København og Bent 
Andersen, Dragør, selv lige 
havde været på ovennævnte 
kursus i 1989-uddannelsen, 
var det med en smule skep
sis, vi mødte op, idet vi spe

kulerede på, om de var i 
stand til at lære fra sig så 
hurtigt efter eget kursus.

Men som altid var vi 
yderst positive, kurset skulle 
jo fungere bedst muligt.

Starten af kurset bar na
turligvis præg af en del ner
vøsitet fra instruktørernes 
side, men det blev hurtigt 
vendt til en god og sikker in
struktion, godt hjulpet på 
vej af en utrolig veloplagt 
kursusleder Ernst Wtirtz,

Herlev, samt en flok positive 
kursusdeltagere.

Vi blev meget positivt 
overrasket over de to in
struktørers formåen, og på 
den måde de havde valgt at 
dele kurset op på.

Dels brugte vi tiden til 
teori, men også en del ved 
billardbordene, og det var 
bare helt rigtigt. Derved 
undgik vi, at stoffet blev for 
tørt.

Med tak for et dejligt og

lærerigt kursus, sender vi 
samtidig en hilsen med 
held og lykke fremover til 
“ledelsen” og alle kamme
raterne som deltog i disse 
kurser, samt et tak for lån 
af de dejlige lokaler til 
Middelfart Firmasport, og 
til Lillebæltshallen for god 
forplejning hele weeken
den. Niels Baltzer, Aalborg 

Ole Toft, Aalborg 
Erik Kaster, Arhus 

Sv. Aa. Knudsen, Århus

De nye 
instruktører 
i billard er:

Poul Lassen, Horsens Firma-Idræt
Johnny Jensen, Middelfart Firmasport
Børge Jensen. Middelfart Firmasport
Poul Erik Ulbrichsen, Horsens Firma-Idræt
Per F. Colding, Vamdrup Firma Sport
Poul-Henning Flohr Knudsen, Vamdrup Firma Sport
Jørgen Olesen, Vamdrup Firma Sport
Niels Baltzer, Aalborg Firmasport
Ole Toft, Aalborg Firmasport
Erik Hagenau Kaster, Århus Firma Sport
Svend Aage Knudsen, Århus Firma Sport
Poul-Henning von Essen, Fåborg Firmasport
Peder Jensen Fåborg Firmasport
Jeppe S. Hansen, Fåborg Firmasport
Svend Mikkelsen, Sæby Firma Idræt

Kursusudvalget ønsker tillykke med uddannelsen og 
håber på, at de nye instruktører vil igangsætte mange 
lokale grundkurser i billard ude i de forskellige sam
menslutninger, således at billardsporten breder sig som 
endnu flere ringe i DanskFirmaidrætsforbund.

Med venlig hilsen 
Kursusudvalget

r å
SOLARIER og 
TRÆNINGSUDSTYR
Danmarks største specialforretning. 
Leverandør af førsteklasses udstyr 
til professioneltbrug.
Uforpligtende tilbud og konsu
lentbistand. -  R jn^ jjjag  efter
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»KÆ RT BARN HAR MANGE NAVNE«
- UNIHOCKEY
- INDEBANDY
- PLASTIKHOCKEY
- FLOORBALL

Særdeles velegnet til firmasport!

imHioc"
HVAD SPILLERNE 
SYNES:
•  Højt tempo.
•  Alle deltager på samme vilkår.
•  Enkle, overskuelige regler.
•  SKIDE SKÆGT!!!

HISTORIEN:
Sporten eller aktiviteten startede i Sverige for 20 år 
siden. Sporten udbredtes hurtigt og blev det mest 
populære spil i skoler, firmasport og på universiteter.

Det spilles i dag i 18 forskellige lande verden over. 
Hvert år organiseres der UNIHOC konkurrencer.

HVORFOR ER UNIHOC 
SÅ POPULÆRT?
•  Aktiverer mange på en forholdsvis lille plads.
•  Forskellige muskelgrupper i kroppen aktiveres 

samtidigt.
•  På grund af den fleksible stav bliver alle deltagere 

lige gode.
•  Alle spillere deltager på lige vilkår.
•  Let at organisere, enkle regler.
•  Utrolig megen aktivitet for forholdsvis få penge!!!

Danmarksvej 34 • 8660 Skanderborg 
Ordretelefon 86 52 22 00

FØRES I ALLE LANDETS FØRENDE SPORTSFORRETNINGER
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Det startede med 
fodbold i 
Næstved

Af John Thrane 
Redaktør

I anledning af jubilæet har NFS udgivet et meget flot jubilæumsskrift, 
redigeret af Ole Pilegaard Hansen. Resultatet er blevet et virkeligt 
kompetent bidrag til Næstveds lokalhistorie, og tillige en levende og 
engageret beskrivelse af firmasporten i Næstved.

Det var igen fodbolden, 
som var primus motor for 
firmasporten.

Initiativet kom fra Knud 
Preilev, Ulrichs Metals
tøberi, der sendte en hen
vendelse ud til en række 
firmaklubber i området, 
hvor han vidste der var in
teresse for en turnering.

Startede med en 
enkeltturnering

Lørdag den 3. februar 
1951 mødtes repræsentanter 
fra fire firmaklubber på 
Rådhuskroen i Næstved. 
Det var: Ulrich’s Metals
tøberi, Næstved Tidende, 
Maglemølle, Nordisk Venti
lator. En femte klub. Jern
banen, havde sendt afbud, 
men havde givet tilsgn om 
deltagelse. Man enedes om 
at starte med en enkelttur
nering og spille efter SBU’s 
regler. Den første turnering 
afvikledes i 1951, og turne
ringsudvalget kom til at be
stå af: Knud Preilev, Ul- 
rich's Metalstøberi, Helmer 
Nielsen Maglemølle og 
Henry Petersen, Nordisk 
Ventilator.

Hermed var Næstved 
Firma Klubber en realitet, 
og man betragter da også 
Knud Prielev som sammen
slutningens første formand.

De første år var Næstved 
Firma Klubber kun fodbold, 
men i vinteren 1956/57 kom 
bordtennis med.

I 1968 ændredes navnet

til Næstved Firma Sport, og 
nye love åbnede mulighed 
for, at firmaklubber udenfor 
Næstved by kunne optages 
som medlemmer, ligesom 
man indførte branche- og 
etatsidrætsklubber.

I 1971 blev det første bad
mintonstævne afholdt i fir
masporten, og det blev ind
ledningen til en eksplosiv til
gang af medlemmer op igen
nem 1970’erne. Efter 1978 
gik det rigtig stærkt, med til
gang af håndbold, riffelskyd
ning, pistolskydning, moti
onsgymnastik. Seneste skud 
på stammen er dart.

En sammenslutning i 
god vækst

I dag tæller sammenslut
ningen ca. 130 firmaklubber 
og over 2200 aktivitetsmed
lemmer.

- Vi bliver stadigt flere, og 
vores ønske er at få vores 
egne lokaler til vores in- 
dendørsaktiviteter. Fore
løbig må vi dog konstatere, 
at den manglende halkapaci
tet i Næstved også sætter 
sine spor i firmasporten, si
ger formand Georg Jacob
sen, og fortsætter:

- Vi er ude i den situation, 
at vi ikke kan skaffe hal
plads nok til afvikling af 
vore aktiviteter i badminton, 
håndbold og fodbold, hvilket 
er det værste en forening 
kan komme ud for, siger 
Georg Jacobsen.

For nogle år siden star

tede vi indsamlingen til et 
halbyggeri, men det er ikke 
realistisk i dag. Vi håber på 
at kommunen råder over 
nogle velegnede lokaler som 
vi eventuelt kan overtage. Vi 
har altid haft et fornuftigt 
forhold til de lokale myndig
heder, så måske er der håb 
forude.

Udenfor den lokale 
idrætsunion

Næstved Firma Sport ad
skiller sig fra de fleste andre 
sammenslutninger under 
DFIF ved, at NFS ikke er 
medlem af den lokale id
rætsunion.

- Vi mener, at vi er bedst 
tjent ved at stå udenfor. Det 
har vi blandt andet bevist 
ved at vi har fået vores næst
formand Leif Rasmussen 
valgt ind i folkeoplysnings
udvalget i Næstved. Det

havde vi ikke opnået, hvis vi 
havde været med i unionen.

- Det betyder dog ikke, at 
vi ikke har et udmærket 
samarbejde og er anerkendt 
af de andre foreninger i 
Næstved, siger Georg Jacob
sen.

- Tværtimod. Ved Næst
ved bys årlige hyldning af 
Danmarksmestre i kommu
nen har vi også deltaget med 
vores landsmestre - bl.a. vo
res fodboldhold.

Firmaidrættens
familiedag

I Næstved følger man op
mærksomt de nye tiltag og 
diskussionen omkring opta
gelse af børn og unge under 
16 år i firmasporten.

- Familieidræt vil blive 
nøgleordet i fremtiden siger 
Georg Jacobsen, og fortsæt
ter.

- I dag bruger vi mange 
penge i aktivitetsudvalget, 
men det er ikke altid, det 
kommer familien til gode. 
Ved landsstævnerne kunne 
man f.eks. arrangere alterna
tive aktiviteter, for at få 
børn med under 16 år.

Ved jubilæumsreceptionen den 3. februar præsenterede Ole 
Pilegaard Hansen og Georg Jacobsen det flotte jubilæumsskrift.
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samvær i kreds og sammenslutning

-placeres efter jeres behov

-er kurser du får, når du kontakter din 
kursuskontaktperson i sammenslutningen/kredsen eller 
DFIF's uddannelseskonsulent Jane Have Andersen 
på tlf. 65 31 65 60, lokal 23

t>Dansk Firmaidrætsforbund
Storebæ ltsvej 11,5800 Nyborg. Tlf. 65 31 65 60
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Aalborg viser vej!
Af Anni Hvilsom 

Aalborg Firmasport

Lørdag den 24. november 1990 havde Egon 
Pedersen, formand for Aalborg Firmasport, 

indbudt til reception og indvielse af de nye lo
kaler, som har til huse i en tidligere gymnastik
salsbygning på Godthåbsgade skole. Hermed 

gik en gammel drøm gået i opfyldelse.

Siden 1. august 1979 har 
firmasporten i Aalborg holdt 
til på Annebjergvej i lånte 
lokaler, og de har i flere år 
ledt efter et sted at være, da 
lejemålet ville udløbe ved 
udgangen af 1990.

Moderniseret for et 
millionbeløb

For et lille års tid siden 
lykkedes det at finde byg
ningen, som efter endt om
bygning og modernisering 
for 3 mili. kroner, nu rum
mer mødelokaler med plads 
til 160 personer, cafeteria, 10 
skydebaner, 7 dartbaner, 
bordtennisafdeling med 6 
borde og billardafdeling 
også med 6 borde. Endvi
dere blev der også plads til 
et længe savnet kontor til 
Nordjyllands Amtskreds.

Ombygningen har stået 
på i et halvt år, men så er 
det også blevet lidt af et 
drømmeslot for firmaspor
ten i Aalborg. Tidligere ele
ver har i hvert fald udtalt, at 
de ikke kan genkende deres 
gamle gymnastiksal, så me
get er der blevet lavet om!

Pladsen fordoblet
Aalborg Firmasport har 

med den nye bygning i fire 
etager fået dobbelt så meget 
plads at boltre sig på. Og at 
lokalerne fungerer efter hen
sigten er allerede konstate
ret, idet man var tyvstartet 
inden indvielsen.

Der færdes dagligt ca. 300 
personer i huset, og med fire 
idrætsgrene samlet på 
samme sted, betyder det, at 
man mødes på tværs af id
rætsgrenene og hygger sig 
sammen i cafeteriet. Det 
styrker også trivslen og klub
livet.

Formand for Aalborg 
Firmasport, Eqon Pedersen oq 
rådmand i Aalborg Kommune 

Inge Nesgård, ifærd med at 
klippe silkesnoren over.

"Uden mad og drikke"
Blandt gæsterne var også 

rådmand Inge Nesgård, der 
klippede silkesnoren over og 
udtalte, at hun var glad på 
Aalborg Firmasports vegne 
over, at de endelig havde 
fundet et sted at være. Der
efter var der rundtur i den 
nye bygning, så alle de frem
mødte ved selvsyn kunne 
nyde hele herligheden.

Senere på dagen mødtes 
alle i Fritidsforvaltningens 
kantine på Godthåbsgade 
skole til et traktement, for 
som der stod i indbydelsen: 
“Vi ønsker ikke, at nogen 
bukker under p.gr.a. sult og 
væskemangel”!

Omkring 400 gæster fra 
nær og fjern mødte op for at 
hilse på og lykønske, og det 
var da også til dem, at for
mand Egon Pedersen ud
talte, at Aalborg atter viser 
vej, og han fortsatte:

- Vi er de kommunale 
myndigheder taknemlige for 
deres medvirken til dette 
flotte resultat, og vi er stolte 
af, at så mange af vore med
lemmer selv har lagt kræfter

i ombygningen af dette cen
ter, som nok må regnes for 
et af de bedste i landet. Og 
det må alle de fremmødte 
give ham ret i.

En anderledes formand
Dansk Firmaidrætsfor

bunds næstformand, Jørn 
Godt, udtalte således, at 
Egon Pedersen er anderle
des end så mange andre. I 
stedet for at bygge haller, vil 
Egon Pedersen hellere have 
en større del af medlem
merne i aktivitet, og det må 
jo siges er lykkedes ganske 
godt.

Udover firmaklubberne 
er der omkring 100 pensioni
ster og efterlønsmodtagere, 
som kan gå og hygge sig om 
dagen med de forskellige ak
tiviteter.

De mange taler og gaver 
til firmasporten viser tyde
ligt, at firmasporten er et 
meget populært sted at til
bringe sin fritid, og med de 
nye flotte lokaler er der rig 
mulighed for at dyrke idræt 
og samtidig have det sjovt.Et kik ud over de ca. 400  fremmødte receptionsgæster, der blev 

beværtet i skoleforvaltningens kantine.
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Af John Thrane 
Redaktør

Fredericia Fag- og 
Firmaidrætsforbund 
kunne den 13. januar 
1991 fejre 
40 års ubiiæum. 
Dagen blev behørigt 
fejret i klubhuset i 
Hannerup, der 
dannede rammen om 
jubilæumsreceptionen.

Dagen blev også marke
ret med udgivelsen af et flot 
jubilæumsskrift, der tegner 
et billede af de 40 års ar
bejde for firmasporten i Fre
dericia. Jubilæumsskriftet er 
redigeret af Jette Hermann, 
der foruden at være en sær
deles aktiv sportspige, også 
er redaktør af FFFIF’s med
lemsblad.

Fodbold og håndbold
FFFIF startede som så 

mange andre sammenslut
ninger op med håndbold og 
fodbold, men sammenslut
ningen kan i jubilæumsåret 
tilbyde ikke færre end 15 
forskellige aktiviteter. Der 
er 143 firmaklubber tilsluttet 
sammenslutningen, og med 
over 7000 aktivitetsmedlem
mer, hører FFFIF til blandt 
de tunge drenge i Dansk 
Firmaidrætsforbund.

Idealisme og frivillig ind
sats har altid præget arbej
det i FFFIF, ikke mindst i 
forbindelse med opførelsen 
af klubhuset i Hannerup. 
Fra de meget beskedne for
hold med et skur og en 
vandslange som bruser, over 
en mere komfortabel bjæl
kehytte og til det flotte og

Jubilæumsskrift i 
fint udstyr

Hans Borbjerg og Poul Erik Andersen.

Jette Hermann, der har redigeret FFFIF's jubilæumsskrift.

Landsoldatens Pigegarde troppede også op til receptionen.

funktionsdygtige klubhus 
der i dag danner rammen 
om aktiviteterne i Han
nerup.

FFFIF har desuden i ti
dens løb leveret en mængde 
ledere til arbejdet i firmaid
rætten på landsplan, ligesom 
sammenslutningen har 
været særdeles aktiv i for
bindelse med halbyggeri i 
Fredericia Kommune.

Hans Borbjerg i 
video-alderen

Og netop klubhuset var 
fyldt til bristepunktet ved 
receptionen søndag den 13. 
januar, hvor Landsoldatens 
Pigegarde var med til at 
gøre den i forvejen solfyldte 
dag mere strålende og fest
lig-

Blandt de mange talere 
og glade givere var forman
den for Shell Raff, Jørn Ni
elsen. Shell Raff er med sine 
300 medlemmer en af de 
store firmaklubber i FFFIF, 
og formand Jørn Nielsen 
fremhævede det uegennyt
tige arbejde der altid blev 
præsteret i FFFIF for at få 
firmasporten i Fredericia til 
at fungere, og den store be
tydning dette arbejde har 
for idrætslivet i byen.

Som et synligt bevis for 
Shell Raff’s taknemlighed 
overrakte han ikke mindre 
end et videokamera til Hans 
Borbjerg, og udtrykte håb 
om, at FFFIF ville bruge det 
flittigt i tiden fremover.
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Rekordinteresse for Vätteren Rundt
Fredag den 14. juni går starten på verdens 
største motionsløb på cykel, Vätteren Rundt, oa 
forhåndsinteressen er i år større end nogensinde 
før. Det er 26. gang at løbet afvikles, og allerede 
nu har 6.300 cyklister tilmeldt sig løbet.

I en pressemeddelelse fra 
arrangørerne i Motala i Sve
rige forlyder det, at der i alt 
er sendt mere end 20.000 
indbydelser ud, og meget ty
der på, at deltagerantallet 
overskrider rekorden fra 
1990, hvor over 16.100 delta
gere cyklede de ca. 300 km.

Som noget nyt i 1991 er 
der sendt en speciel indby
delse ud på tysk og engelsk 
til deltagere udenfor Nor
den, og hermed er efterkom
met et længe ønsket behov. 
Arrangørerne regner derfor 
også med ny deltagerrekord.

- Vi kan spore en stadig

m m

Interessen for det 26. Vätteren Rundt og premieren på Tjej-Vätte- 
ren i 1991 er rekordstor, konstaterer Jan Svensson og Sotie Sten
berg fra cykelbyen Motala.

stigende interesse for moti
onsløbet i udlandet, siger 
Jan Svensson, der er chef for 
arrangementskomiteen i 
Motala.

Antallet af udenlanske 
deltagere er hvert år vokset, 
og i 1990 var der over 2.600 
deltagere med fra udlandet.

En Svensk Klassiker
Vätteren Rundt indgår 

sammen med Vansbrosim- 
ningen, Lidingoløbet og Va- 
saløbet i En Svensk Klassi
ker. Indtil dato har over 
9.000 motionister erhvervet 
diplomet, der udstedes til de 
folk, der på et år gennem
fører alle fire løb.

Vätteren Rundt indgår 
også i det såkaldte Skandi- 
navialoppet, som er en fæl
les-nordisk motionsløbsse
rie. De øvrige løb er det fin
ske Pirkka-Cykelloppet, det 
norske Den Store Styrke
prøven, og for Danmarks 
vedkommende er det Sjæl
land Rundt.

Tjej-Vätteren
Som noget helt nyt arran

geres i 1991 for første gang 
et rent kvinde-motionscykel
løb, Tjej-Vätteren.

Der er allerede i skri
vende stund tilmeldt ca. 
1.800 til løbet, der afvikles 
søndag den 9. juni.

- Ruten er på ca. 90 km, 
og vi ser Tjej-Vätteren som 
et godt supplement til Vätte
ren Rundt, siger Ingemar 
Gustafson, fra arrangørko
miteen. Pigerne får her de
res eget motionsløb, og 
løbet er netop for dem der 
ikke ville give sig i kast med 
de 300 km, men kun ønsker 
at cykle de 90 km som Tjej- 
Vätteren er på.

Det kræver naturligvis en 
del ekstra medhjælpere at 
arrangere to motionsløb, 
men vi har fået tilsagn om 
400 hjælpere blandt andet 
fra Motala-Korpen, slutter 
Ingemar Gustafson.

NYE VEJE = NYE MEDLEMMER

gøgl

sang leg

cirkus
Gør brug af et kursus, en work-shop, en fo

restilling til at skabe nyt liv i din foreningpå 
tværs af aldre og køn.

Få nogle fornøjelige timer med at cykle på 
et-hjulet cykel, jonglere, ligge på sømbræt, lege 
nye lege og meget andet.

Ring for nærmere oplysninger og brochure, 
jbo gøgl 
totalentreprise 
Nakskov Landevej 40 
4930 Maribo 
Tlf.: 53 90 86 44
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Kort og 
godt

Tåbeligefår
fjernes

I Holbæk Amts Venstre
blad den 6/2 1991 skriver 
Poul Erik Dyrlund, MF, So
cialdemokratiet følgende: 

Socialdemokratiet og SF 
har nu i fællesskab fremsat 
lovforslag om ophævelse af 
disse helt tossede gebyrer på 
følgende områder:

Ophævelse af det indførte 
gebyr på 1000 kroner for 
indgivelse af ansøgning om 
tilladelse til afholdelse af 
lotterier.

Reducering af de urime
ligheder, som en gebyrvækst 
på 40% har medført for lan
dets jægere, når de søger om 
våbentilladelse til riflede 
våben, idet tilladelsens gyl- 
dighedsperiode udvides fra 
fem til ti år.

Ophævelsen af det ind
førte gebyr på 1000 kroner 
for indgivelse ansøgning om 
tilladelse til afholdelse af cy
kel- og motorløb samt færd
selslovens bestemmelser om

tilladelse til transport af blo
kvogne m.v.

Ophævelse af det indførte 
gebyr på 500 kroner i hen
hold til lov om restaurations- 
og hotelvirksomhed for 
ansøgninger om tilladelse til 
opnåelse af lejlighedsbevil
linger.

Socialdemokratiet gjorde 
fra starten opmærksom på 
de alvorlige virkninger, disse 
gebyrer ville få for en lang 
række idræts- og almennyt
tige foreninger, erhvervs
virksomheder m.v. Det har 
nu efter gebyrernes ikraft
træden for cirka et år siden 
vist sig, at vi fik ret i disse 
udtalelser.

Jeg forventer, at lovfor
slaget kan samle flertal i Fol
ketinget, idet CD også 
stemte imod, da disse geby
rer blev indført i januar 
1990. S. SF og CD udgør nu 
et flertal i Folketinget.

Idrættens forskningsråd
der har til formål at fremme og samordne forsk

ning af idrætslige spørgsmål af medicinsk, fysiologisk, 
psykologisk, historisk og teknisk art, har mulighed for 
at yde økonomisk støtte til forskningsarbejde af oven
nævnte art.

Rådet foretager to årlige uddelinger og har til disse 
til rådighed i alt ca. 600.000 kroner.

Der gøres opmærksom på, at støtte ikke kan ydes 
til udarbejdelse af specialer eller uddannelsesmæssige 
formål iøvrigt.

Nyt ansøgningsskema med tilhørende vejledning 
kan rekvireres på tlf. 31392555, lokal 37 mellem 10.00 
og 11.00 og indsendes til Idrættens Forskningsråd, c/o 
Danmarks Højskole for Legemsøvelser, Nørre Alle 
51, 2200 København N, således at ansøgninger er rå
det i hænde senest den 1. april 1991.

40 års jubilæum
Hjertelig tak for den store opmærksomhed der 

blev os til del i forbindelse med vore jubilæumsar
rangementer.

Fredericia Fag- og Firma-Idrætsforbund 
P.b.v.
Hans Bor bjerg.

FKS Odense kalder
I weekenden den 20. og 21. april 1991 afholdes 

det årlige Odense-stævne i håndbold. Stævnet af
vikles som åbent stævne, og der kan tilmeldes hold 
i dame-, herre og m/k-rækker. Der vil blive arran
geret aftenfest lørdag aften, og for udenbys hold vil 
der være mulighed for overnatning på skole i umid
delbar nærhed af hallerne.

Hvis I ikke modtager indbydelsen gennem Jeres 
sammenslutning, kan den rekvireres ved henven
delse til FKS Odenses kontor, tlf. 66174606, eller til 
Ellen Sørensen på tlf. 66112737.

Med sportslig hilsen 
FKS Odense, håndboldafdelingen

Kredstræf i Vordingborg
Et tilbud til firmaidrætsfolk fra Rødby, Naks

kov, Nykøbing F. Fakse, Næstved og Vordingborg.

Søndag den 7. april
afvikles der kredstræf i Vordingborg
i Iselingehallens lokaler,
Chr. Richardsvej 33.

Træfstævnet afvikles i års som noget nyt som en 
3-kamp i følgende dicipliner: Inde-fodbold, skyd
ning (15m), og badminton. Hvert hold skal bestå af 
6 personer, og der skal være 4 herrer og to damer 
på hvert hold.

Holdene indeles i puljer, og der startes med fod
bold, hvor der skal være mindst en dame på banen 
under hele kampen. Derefter skal der skydes, og 
hver deltager får 25 skud, 5 prøve og 20 gældende 
skud. Til sidst spilles der badminton, hvor der spil
les tre kampe, 2 mixeddoubler og en herredouble.

Med venlig hilsen 
Storstrøms Amtskreds, 

Trcefstævneudvalget.
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Kaj Poulsen. Aabenraa 
Firma Idræt har modtaget 
DFIF's hæderstegn.

Kaj Poulsen har været 
medlem af skydeudvalget i 
mere end 10 år, og modtager 
hæderstegnet på Aabenraa 
Firma Idræts repræsentant
skabsmøde den 13. februar
1991. Foruden arbejdet i 
skydeudvalget har Kaj Poul
sen også deltaget som ud
valgsmedlem i håndbold- og 
dartudvalget.

Allan Lyngsdal, Firmaid
ræt i Varde og Omegn, har 
den 3. december 1990 fået 
tildelt DFIF’s hæderstegn. 
Allan Lyngsdal blev valgt 
ind i fodboldudvalget i 1980, 
og allerede i 1982 blev han 
valgt til posten som kasserer 
i firmasporten i Varde. I 
1985 blev han valgt til for
mand for sammenslutningen, 
et hverv han bestred til 1989, 
da han p.gr.a. større arbejds

pres måtte tråde i anden 
række til næstformandspo
sten.

Allan Lyngsdal får hæ
derstegnet for sit altid be
redvillige arbejde i firmaid
rættens tjeneste.

Georg Jacobsen. Næstved 
Firma Sport, har modtaget 
DFIF's hæderstegn, for sit 
mangeårige arbejde for fir
masporten i Næstved. Georg 
Jensen var manden bag fod
boldudvalgets start i begyn
delsen af 1970'erne, og i 
1976 blev han valgt som 
suppleant til hovedbestyrel
sen. Allerede året efter blev 
han valgt til formandsposten 
i Næstved Firma Sport. I 
1986 tildeltes Georg Jacob
sen Næstved Firma Sports 
lederpokal.

Også i arbejdet på lands
plan er Georg Jacobsen aktiv, 
idet han er kredsformand i 
Storstrøms Amtskreds.

Hæderstegnet blev over
rakt af Styrelsesmedlem 
Kurt Petersen på Næstved 
Firma Sports 40 års jubi
læumsfest den 9. februar 
1991.

Kell Redzin. Odder Firma 
Idræt, modtog DFIF’s hæ
derstegn den 21. februar. 
Kelle Redzin modtager hæ
derstegnet for sit arbejde 
som formand for fodboldud
valget i Odder Firma Idræt. 
Kell Redzin betegnes af 
mange som selve drivkraften 
i fodboldudvalget. I 1989 
modtog han tillige Odder 
Firmaidræt’s Damkjær Le
derpokal.

Ole Pilegaard Hansen,
modtog også hæder ved 
Næstved Firma Sports jubi
læumsfest. Ole Pilegaard 
Hansen blev udnævnt til 
æresmedlem i Næstved 
Firma Sport. Hans virke har 
primært ligget indenfor bad
mintonudvalget. Han er 
kendt af firmaidrætsfolk 
over det ganske land, idet 
han har arrangeret mange 
kreds- og landsstævner. Ole 
Pilegaard Hansen har skre
vet og redigeret Næstved 
Firma Sports jubilæums
skrift, en fornem publikation 
på ikke færre end 72 sider.

Georg Jacobsen, formand for Næstved Firma Sport; fotograferet sammen med Ole Pilegaard og 
frue ved jubilæumsfesten den 9. februar 1991.
Foto. Jørgen Rasmussen.

ma>c*-a-D“
Dansk Firmaidrætsforbund

Storebæltsvej 11 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 31 65 60 
Fax. 65 30 14 26 
Ekspedition: 
Man.-torsdag kl. 8-15.30 
Fredag kl. 8-15.00

Generalsekretær:
Svend Møller 
Cedervænget 14 
5700 Svendborg 
Tlf. 62 22 57 33

Styrelsen:
Formand:
Tage Carlsen 
He bol to ft 12 
6950 Ringkøbing 
Tlf. 97 32 55 20

Næstformand: 
Jørn Godt 
Schultzvej 5 
6091 Bjert 
Tlf. 75 57 23 22

Kristian Hansen 
Blåbærvej 2 
7200 Grindsted 
Tlf. 75 32 17 34

Kurt Petersen 
Lumbyesvej 12 
4200 Slagelse 
Tlf. 53 52 75 35

Verner Sørensen 
Kløvervej 32 
9400 Nørresundby 
Tlf. 98 17 17 63

DFIF’s konsulenter:
Forbundskonsulent 
øst for Storebælt 
Jørgen Rasmussen 
Lov vej 10 
Pederstrup 
4700 Næstved 
Tlf. 53 76 16 35 
Fax: 53 76 03 35

Forbundskonsulent 
Nord- og Midtjylland 
Jan Grumstrup 
Banegårdsvej 27 
9500 Hobro 
Tlf. 98 51 01 01 
Fax. 98 52 02 35

Forbundskonsulent 
Sydjylland og Fyn 
Jan Steffensen 
GI. Grevegård 5 
5492 Vissenbjerg 
Tlf. 64 47 3347  
Fax. 64 47 33 87

Uddannelseskonsulent 
Jane Have L. Andersen 
Lyngvænget 8 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 3 1 72 53

Aktivitetskonsulent 
Jesper Mathiesen 
GI. Vindingevej 212 
5800 Nyborg 
Tlf. 65 30 15 05

Aktivitetskonsulent 
Alice Rasmussen 
Tårupbygade 36 
5370 Mesinge 
Tlf. 65 32 11 99
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100.000 hr. til forsøg og udvikling

Fra ide til virkelighed...
I 1990 hjalp REGNBUEFONDEN 4 spændende projekter på vej:

1. Motionsmærket i Hjørring
2. Motionsmærket i Sæby
3. Bevægelse og samvær i Ringkøbing
4. Familiemotion i Hillerød

Har du ideerne og kræ fterne til at gå igang 
med et nyt projekt skal du:

Rekvirere ansøgnings- og rapportskema ved at kontakte 
aktivitetskonsulenterne på tlf. 65 3 I 65 60

Derefter gør vi:
Meddeler svar på ansøgningen senest en måned fra modtagelsesdagen 
Udbetaler 75% af projektmidlerne ved projektets godkendelse 
Tilskuddet kan max. andrage kr. 25.000 pr. projekt

Kun fantasien sætter grænser 
- frem med de gode ideer!

Dansk Firmaidrætsforbund
jd-cp-d-cf Storebæltsvej 11,5800 Nyborg. Tlf. 65 31 65 60

Der er igen 100.000 kroner i kassen
Pengene kan søges af kredse og sammenslutninger 

c
Forsøgsaktiviteten skal være rettet mod familien, og der ønskes 
specielt sat focus på følgende hovedområder:
Nye aktiv iteter:

Inddragelse af lokale samarbejdspartnere 
Motion på tværs af generationerne 
Kontakt til nye målgrupper
En sammenkobling af motion, samvær og kulturelle aktiviteter


